
شــهروند| »اصلاح گفتمان اصولگرایی« با 
حفــظ اصول، آنگونــه که »محمدرضــا باهنر« 
مطرح کرده اســت، بعد از ناکامی این جریان در 
انتخابات ریاست جمهوری  سال جاری، راهبردی 
بوده که بیشتر عقلای این طیف جهت برون رفت 
از وضعیتی که به آن دچار شــده اند، بر ســر آن 
اجماع عقیدتی و سیاســی داشــته اند. برخی از 
سیاســیون اصولگرا چه در قالب فعالان حزبی و 
چه سیاسیون عملگرا، هشــدار این خطر را داده 
بودند که اگر جریان اصولگرایی نتواند مشــی و 
راهبرد سیاســی و اجتماعی خود را براســاس 
مناســبات روز جامعه انطباق دهد، از قافله عقب 
می ماند و نتیجه آن تــداوم ناکامی هایی خواهد 
بود که از  ســال 92 بــه این ســو در کارزارهای 

سیاسی نصیبشان شده است. 
محمدرضــا باهنــر به عنوان دبیــرکل جبهه 
پیــروان خط امــام و رهبری و ازجملــه عناصر 
مهم این جریان اســت. در این زمینه به جریان 
اصولگرایی هشــدار داده اســت. وی با اشاره بر 
لزوم اصلاح گفتمان اصولگرایــان تأکید کرده و 
گفته است: اصولگراها باید از همه تجربیات خود 
استفاده کنند و در گفتمانشان اصلاحاتی ایجاد 
کنند، بدون آن که از اصولشــان دست بردارند، 
باید ادبیات خود را اصلاح و نفوذشــان در جامعه 
را بیشــتر کنند تا بتوانند با نسل هایی که تغییر 
می کند، بتوانند تعامل مثبت و سازنده ای داشته 

باشند.
دبیــرکل جامعه مهندســین با بیــان این که 
اشتباه است همه قدرت دســت ما پیرمردهای 
اول انقلاب باشــد، اظهــار کرده کــه »قدرت 
باید بچرخد و دســت به دست شــود، البته باید 

کادرسازی هم شود.«
باهنــر ازجملــه فعــالان سیاســی اصولگرا 
بــوده که نســبت به آسیب شناســی سیاســی 
این جریــان مولفه های مهمــی را مطرح کرده 
اســت. در وضعیتی که جریان اصولگرایی با دو 

آفــت »افراط گرایی« و »تفریط« دســت وپنجه 
نرم می کنــد، وی ازجمله سیاســیونی بوده که 
تداوم ایــن پروســه را به زیان حیات سیاســی 
اصولگرایان دانسته و در این زمینه معتقد است: 
متاســفانه ما افراط و تفریط داریم؛ عده ای به ما 
پیرمردها چسبیده اند و عده ای آنقدر شعارشان 
تند می شــود که بیایید کشــور را بدهیم دست 
جوان هــای 25ســاله درحالی  کــه وزارتخانه، 
ریاست جمهوری و مجلس شورای اسلامی جای 
آزمون و خطا نیســت که کسی برود هم آموزش 
ببیند، هــم کار یاد بگیرد و هــم کار انجام دهد، 

باید یک سلسله مراتبی طی شود. 
این فعال سیاســی اصولگرا با طرح این گزاره 
کــه »احزاب ایران بیشــتر دولت ســاخته اند تا 
دولت ساز« در جهت اثبات این مسأله برآمده که 
وضع حاکم بر جریان اصولگرایــی از این قاعده 
مستثنی نیست و در تبیین این مسأله می گوید: 
عموما احزاب ما غیر از حزب جمهوری اســلامی 

به جای این که دولت ساز باشــند، توسط دولت 
ساخته شده اند؛ یعنی یک دولت می آید روی کار، 
قدرت می گیرد و حزبی را تأسیس می کند. باهنر 
در این راستا تشریح می کند که »اصولگراها نیز از 
این مسأله مستثنی نیستند: ما در مجلس نهم به 
همراه جامعه روحانیت و جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم بر یک مانیفست تفاهم کردیم که 12 
تا باید و 12 تا نباید داشــت که اینها مانیفســت 
اصولگرایــی بــود و مطالب جامعی هــم تقریبا 
داشــت اما این که همه مدعیان اصولگرایی این 
مانیفیســت را قبول دارند یا خیر، سوال دیگری 
است، به همین دلیل است که یک دوره ای جبهه 

متحد می شود و یک دوره جمنا می شود.
محمدرضا باهنر شــکل گیری جمنا را مصداق 
بارز تشــکل های آنی بــا عمر کوتــاه در جریان 
اصولگرایی می داند و در ایــن زمینه اذعان کرد: 
دوره چهره ها و شــخصیت های حقیقی کاریزما 
تقریبا تمام شده اســت و اگر کاریزمایی هم قرار 

است در کشــور به وجود بیاید ساختارها باید به 
وجود بیاورد که این را باید دنبال کنیم.

این اظهارنظر دبیرکل جبهه پیروان خط امام و 
رهبری در واکنش به کاندیداتوری سید ابراهیم 
رئیســی در انتخابات ریاســت جمهوری است و 
هم این که تلقی نماد جمنا نســبت به او را خطا 
می داند: رئیسی از نظر اجماع یک مشخصه های 
ویژه ای داشت که سایر کاندیداها نمی توانستند 
این اجماع را بر روی خود جلب کنند، اما این که 
جمنا برای حمایت از آقای رئیسی اصولا تأسیس 
شد، خلاف واقع است. وی ادامه داد: آقای رئیسی 
در همان زمان که نامزدی اش مطرح شــد، ابتدا 
مخالف بود و فرآیندهایی طی شــد تا به نتیجه 
رســید و اصلا این گونــه نبود که تصــور کنند 
ساختار جمنا یک اراده داشت که رئیسی انتخاب 

شود.
 باهنر تصــور و باور رایج برخی از سیاســیون 
اصولگرا نســبت به این که رئیســی را به عنوان 
دستاورد سیاســی اصولگرایان تلقی می کنند به 
نقد می کشــد و در این زمینه می گوید: افرادی 
که به جمنا وارد شــدند، روز اول افراد متفاوتی 
را به عنوان کاندیدای نهایی مدنظر داشــتند، اما 
این گونه نبود که جمنا برای رئیسی ساخته شده 
اســت. نمی خواهم بگویم اجزا این گونه نبودند، 
طبیعی است که افرادی که به جمنا وارد شدند، 
هرکدام برای نامزدی فرد مورد نظرشان تلاش را 

آغاز کردند. 
باهنر به صورتی تلویحی انتقاد خود را نســبت 
به تشکیلات جمنا نیز ابراز می کند و عدم اجماع 
فراگیر این جریان را ناشــی از فرآیندی می داند 
که این تشــکل نوظهــور به وجــود آورد: جمنا 
نتوانست همه فعالان سیاسی اصولگرا را دور هم 
جمع کند و احزاب اصولگرا به دلیل رویکردی که 
جمنا مبنی بر استفاده از سرمایه های اجتماعی 
جوان تر داشــت، دلخور بودنــد و می گفتند که 

جمنا به احزاب توجه کمی داشته است.

باهنر نسبت به تداوم مشی کنونی اصولگرایان هشدار داد میز خبر

محسن رهامی: دعوت اصولگرایی به اصلاح گفتمان

وزیر علوم باید برنامه های رئیس 
دولت را باور داشته باشد

ایســنا|  یک عضو شــورای مرکزی انجمن 
اسلامی مدرسین دانشگاه ها با اشاره به این که وزیر 
علوم باید به لحاظ علمی فردی شایسته و صاحب 
نظر بوده و شــخصیت علمی داشته باشد گفت: 
دانشگاهیان باید جایگاه علمی وزیر علوم را قبول 
داشته باشند. حجت الاسلام والمسلمین محسن 
رهامی درباره شاخصه های وزیر علوم گفت: وزیر 
علوم باید با فضای سیاسی، اجتماعی و فرهنگی 
دانشگاه آشــنا بوده و بیگانه از تحولات دانشگاه 
نباشد. وی افزود: وزیری که انتخاب می شود باید 
شعارها و برنامه های رئیس جمهوری و 2۴ میلیون 
نفری که به روحانی رأی داده اند را قبول داشــته 
باشد و حامی دولت و جریان اعتدال و اصلاحات 
باشــد اگرچه رئیس جمهوری، رئیس جمهوری 
۸۰ میلیون نفر اســت اما باید کابینه یکدست و 
هماهنگ با برنامه های رئیس دولت باشد. بنابراین 
وزیر علومی باید انتخاب شود که به این برنامه ها 

باور داشته باشد.

مطهری در جریان یک تذکر آیین نامه ای  

  معرفی  نکردن وزیر در زمان مقرر 
تخلف محسوب می شود

ایلنا|  نایب رئیس مجلــس در واکنش به تذکر 
نماینده اصلاح طلب مردم بوشهر در مجلس تأکید 
کرد که رعایت نکردن این زمان قانونی برای معرفی 
وزیر علوم یک تخلف بوده و ما به رئیس جمهوری 
اعلام می کنیم که زودتر وزیر علوم را معرفی کند. 
علی مطهری که برای ساعاتی ریاست جلسه علنی 
دیروز را برعهده داشت، در پاسخ به تذکر نماینده 
بوشــهر گفت: رئیس جمهوری در شــب معرفی 
کابینه پیشنهادی، با انصراف وزیر پیشنهادی علوم 
مواجه شد، درواقع دولت و رئیس جمهوری در برابر 
عمل انجام شده قرار گرفتند و نتوانست آن زمان 
وزیر علوم را معرفی کنــد. نماینده مردم تهران در 
مجلس یادآور شد: براســاس صراحت آیین  نامه، 
رئیس جمهوری موظف به معرفی کابینه ظرف 2 
هفته است که با توجه به این استعفاء و استثناء، لازم 
بود رئیس جمهوری ظرف 2 هفته وزیر پیشنهادی 
علوم را معرفی کند که مصادف با تعطیلات مجلس 
شد. وی ادامه داد: بنابراین استناد به ماده قانونی که 
رئیس جمهوری برای معرفی وزیر علوم ۳ ماه مهلت 
دارد، درست نیســت؛ چرا که این ماده برای زمانی 
است که وزیر توسط رئیس جمهوری عزل شده یا با 

استیضاح مجلس برکنار شود.

عزت الله یوسفیان ملا: 

تاریخ قضاوت خوبی درباره کوتاهی   
پیگیری غرامت نخواهد داشت

خانه ملت|  نماینده مردم آمل در مجلس معتقد 
است علیرغم این که منافع ملی مانع دریافت غرامت 
جنگ تحمیلی از عراق می شود اما باید این موضوع 
بررسی شود. عزت الله یوسفیان ملا با اشاره به غرامتی 
که باید جمهوری اسلامی از خسارات خود در جریان 
جنگ تحمیلــی دریافت کند گفــت: در این که ما 
بخشی از حقوق خود را نسبت به کشورهای همسایه 
نادیده می گیریم تردیدی نیســت. نماینده مردم 
آمل و لاریجان در مجلس شورای اسلامی بر همین 
اساس تصریح کرد: امروز خساراتی که از دریای خزر 
و از جانب روسیه می بینیم به مراتب از خسارات عراق 
بیشتر اســت اما برای مصالح و منافع ملی اقدامی 
نمی کنیم. وی در ادامه با بیان این که درحال حاضر 
ملاحظات سیاسی نسبت به کشور همسایه، عراق 
داریم، عنوان کرد: اخیرا مســأله گاز هم پیش آمد 
که وزیر نفت با قدرت در مقابل این قضیه ایســتاد 
و توانســت تا حدودی موضوع را جبــران کنند لذا 
راهکار درخصوص دریافت غرامت فراوان است. عضو 
فراکسیون مستقلین ولایی در ادامه با بیان این که 
تاکنون وارد راهکارها نشده ایم و حتی بعد از سقوط 
صدام زحمات و خســارات زیادی به لحاظ جانی و 
مالی نسبت به عراق دیده ایم، اظهار کرد: با این حال 
دوستان عراقی حتی به روی خود نمی آورند لذا ابتدا 
باید شرایط روشن و شفاف شود که درباره غرامت چه 
می کنیم چرا که در آینده تاریخ قضاوت خوبی درباره 

عدم پیگیری ما نخواهد داشت.

عضو کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس: 

اثبات ضعف های نظام انتخابات در 
کشور نیاز به استدلال ندارد

خانه ملت| محمدجواد فتحــی در مجلس 
شورای اسلامی با بیان این که نظام انتخابات کشور 
درحال حاضر با سستی و ضعف مواجه است، بیان 
کرد: در انتخابات های مجلس، ریاست جمهوری و 
شوراها آن قدر مشکلات ظاهر و واضح است که نیاز 
به استدلال برای لزوم اصلاح نظام انتخابات وجود 
ندارد. عضو کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس 
شورای اسلامی گفت: ظرفیت های حقوق عمومی 
اسلام این اجازه و قابلیت را به ما می دهد که یک 
نظام قانونگذاری مطلوب و قابل دفاع داشته باشیم. 
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 
و پردیس با بیان این که در کشــور ما گرفتاری به 
دیوانســالاری دیده می شــود، اظهار کرد: نظام 
انتخاباتی ما نظامی صحیــح و مبتنی بر اصول 
حاکم بر دین و شریعت نیست، نظام انتخابات ایران 
مبتنی بر اصول حاکم بــر حقوق عمومی و نحوه 
اداره و حکمرانی مطلوب هم نیست. وی افزود: هر 
کسی که کوچکترین آشنایی با مسائل سازمانی و 
حقوق عمومی داشته باشد، می داند که این نظام به 

اصلاح ساختاری و اساسی نیاز دارد.

معاون اول رئیس جمهوری: 

 پیام سخنان سنجیده رئیس جمهوری
 در سازمان ملل تنش زدایی بود

ایلنا| معاون اول رئیس جمهــوری تأکید کرد: 
سخنان سنجیده رئیس جمهوری این پیام را داشت 
که ایران به دنبــال تنش زدایی اســت و به قوانین 
بین المللی پایبند بوده و به دنبــال جهان عاری از 
تروریسم است؛ همان گونه که سوابق نیز این موضوع 
را نشان می دهد. اسحاق جهانگیری در مراسم افتتاح 
یازدهمین نمایشگاه بین المللی ایران پلاس گفت: 
ما نیاز داریم برای توســعه، کســب اقتدار و قدرت 
اقتصادی کشور طرح ها و برنامه های مختلفی را اجرا 
کنیم، باید رشد صنعتی دنبال شده و به سیاست های 
اقتصاد مقاومتی عمل کنیم و افق تازه ای برای رونق 
باز کرده و همچنین بتوانیم چالش های بیکاری را 
حل کنیم. وی با اشاره به سخنرانی های هفته گذشته 
در مجمع سازمان ملل اظهار کرد: در این سخنرانی ها 
یک طرف تمایلات جنگ طلبانه ترامپ و نتانیاهو به 
نمایش گذاشته شد که می خواستند هراس ایجاد 
کرده تا تجارت اسلحه و سلطه بر دنیا را دنبال کنند 
و در طرف دیگر، کشــورهای مستقلی قرار داشتند 
که به رأی ملت پایبنــد بوده اند. جهانگیری با بیان 
این که لازمه زندگــی در جهان پرمخاطره ای که در 
آن قرار گرفته ایم بنا به تأکید رهبری توانمند کردن 
جامعه و کشــور از نظر علمی ،تکنولوژی، صنعتی، 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی است، تصریح کرد: 
این موضوعات امری نیست که فقط از دولت برآید 
بلکه همه جامعه باید در آن سهیم باشند. ما نیازمند 
عزم ملی برای نوسازی نگرش ها جهت توانمندسازی 
شهروندان هســتیم. البته در این مسیر نوسازی با 

چالش ها و تهدیداتی نیز روبه رو هستیم.

وزیر کشور: 

شهرداری مشکلات خود را در قالب 
لایحه ای به دولت ارایه کند

ایسنا|  وزیر کشور نقش شــهردار در مدیریت 
کلان شــهر را بســیار مهم و اثرگذار دانست و در 
این زمینه گفت: شــهرداری ها باید به دنبال تأمین 
منابع مالی جدید باشــند زیرا از یک ســو با تراکم 
نیروی انسانی مواجهند و از ســوی دیگر با کمبود 
منابع دست و پنجه نرم می کنند. بنابراین برای رفع 
مشکلات موجود باید به فکر منابع جدید در تأمین 
نیازهای مالی باشند. وزیر کشــور با اشاره به فعال 
شدن کمیسیون کلانشهر تهران و سایر کلانشهرها 
در دولت یازدهم تأکید کرد: شهرداری و شورایعالی 
اســتان ها می توانند مشــکلات خــود را در قالب 
لایحه ای به این کمیســیون در دولت ارایه کنند تا 
نسبت به رفع مشکلات موجود اقدام شود. عبدالرضا 
رحمانی فضلی با اشــاره به لزوم حمایت شوراهای 
اسلامی شــهر از شهرداران گفت: شــهرداران باید 
دارای روحیه انقلابی و جهادی برای رفع مشکلات و 
خدمت به مردم باشند. شهرداران ۶ کلانشهر ساری، 
خرم آباد، بوشهر، کرج، اهواز و بندرعباس ظهر دیروز 
در جلسه ای با حضور دکتر عبدالرضا رحمانی فضلی 
وزیر کشــور احکام خــود را از وی دریافت کردند. 
رحمانی فضلی در ابتدای این جلســه با اشــاره به 
نقش مهم شــهرداری ها در افزایش رضایتمندی 
مردم، اظهار کرد: شهرداری ها از مشکلات متعددی 
ازجمله تراکم نیروی انسانی، تأمین درآمدها، نحوه 
هزینه کرد، ســاختار و... مواجه هستند که باید با 
یک مدیریت جامع و چند وجهی نسبت به رفع آنها 
اقدام کرد. وی با بیان این که شهرداری ها فقط وظیفه 
عمرانی ندارند، گفت: شهرداران باید نسبت به مسائل 
اجتماعی و فرهنگی توجه ویژه داشته باشند. هرچند 
باید در مســائل عمرانی با اولویت بندی اقدام کنند 
تا بتوان با استفاده بهینه از منابع، بهره وری افزایش 
یابد. وزیر کشــور با بیان این که یکی از وظایف مهم 
شهرداری ها در مسأله خدمات جلوه پیدا می کند، 
ادامه داد: ارایه خدمات کار ثانی نیست بلکه باید در 
کوتاه ترین زمان بهترین خدمات را به مردم ارایه کرد. 
رحمانی فضلی با بیان این که تدوین، تصویب و اجرای 
بودجه در حوزه شورا و شهرداری انجام می گیرد بر 
لزوم مدیریت مالی در شهرداری ها تأکید کرد و گفت: 
یکی از ویژگی های مهم شهرداری ها ارتباط مستقیم 
مدیریت شهری با مردم است؛ لذا عملکرد این نهاد 
در افزایش رضایتمندی مردم بسیار مهم و تاثیرگذار 
است؛ بنابراین اگر عملکرد شهرداری ها موفق باشد 

افزایش رضایتمندی مردم را در پی خواهد داشت. 

محمدرضا عارف: 

 نباید از گفتمان انتقادی
 در دانشگاه ها ترسید

ایرنا|  رئیس فراکســیون امیــد مجلس تأکید 
کرد:  محروم کردن دانشــگاه از گفتمــان انتقادی، 
در حقیقت محروم ســاختن کشــور از تفکر زلال 
و خیراندیشــانه فرهیخته ترین و پرتوان ترین قشر 
اجتماعی کشور اســت. محمدرضا عارف در رشته  
توییت هایی به مناسبت آغاز  سال تحصیلی مراکز 
آموزشی و دانشگاه ها نوشــت: از گفتمان انتقادی 
در دانشــگاه ها نباید ترســید؛ هراس آنجاست که 
خواسته و ناخواسته فضای رسمی انتقادات به فضای 
امنیتی و محیط های پنهان سوق داده شود. وی در 
ادامه اظهار کرد:  محروم کردن دانشــگاه از گفتمان 
انتقادی، در حقیقت محروم ساختن کشور از تفکر 
زلال و خیراندیشــانه فرهیخته ترین و پرتوان ترین 
قشر اجتماعی کشور اســت. نماینده مردم تهران 
افزود:  امیدوارم فردی شایســته بر مبنای توانایی، 
تجارب و خصلت های برجسته اخلاقی و نه تبلیغات 
و رایزنی های متاسفانه معمول، برای تصدی وزارت 
علوم انتخاب شــود. عارف تأکید کرد: روا نیســت 
دانشگاه های ما  سال تحصیلی جدید خود را با دغدغه 

نابسامانی در وضع مدیریت وزارت علوم آغاز کنند. 
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میز سیاست

موسوی لاری: نامزد قدرتمندتر از 
لاریجانی برای ۱۴۰۰ داریم

ایلنا نوشت: وزیر کشــور دولت اصلاحات گفت: 
مطرح کردن اسم علی لاریجانی یک تست سیاسی 
است، اصلاح طلبان کاندیدای قدرتمندتر از علی 
لاریجانی دارند که دارای ظرفیت های بیشتری از 

رئیس مجلس است.
حجت الاســلام عبدالواحد موســوی لاری در 
پاسخ به سوالی مبنی بر این که با انتشار عکس علی 
لاریجانی در کنار ســیدمحمد خاتمی این شایعه 
بیش از پیش قوت گرفته است که رئیس مجلس 
دهم کاندیدایی است که اصلاح طلبان در انتخابات 
1۴۰۰ با وی ائتلاف خواهنــد کرد، گفت: در بیان 
این نوع اظهارنظرها باید گفت که چند نکته نهفته 
است؛ نخست این که اشــخاص مطرح کننده این 
گمانه زنی می خواهند ببینند اصلاح طلبان برای 
انتخابات برنامه ای دارند یا خیر، سپس این که از الان 
می خواهند مشاهده کنند نامزدشان برای انتخابات 
1۴۰۰ مورد پذیرش جامعه قــرار می گیرد؟ وی 
خاطرنشان کرد: آن چه که مسلم است این است که 
اظهارنظرها و گمانه زنی ها یک کار تبلیغاتی است. 
موســوی لاری تأکید کرد: اصلاح طلبان کاندیدا 
و اشخاصی به مراتب قدرتمندتر از علی لاریجانی 
دارند که دارای ظرفیت های بیشــتری است پس 
دلیلی ندارد بخواهند از جریان رقیب حمایت کنند. 
بنابراین می توان گفت این گونه سخنان یک تست 

سیاسی از ناحیه جریان مقابل است.

تاجرنیا: عارف از ائتلاف های قبلی 
رنجیده است 

همچنین نامه نیوز نوشــت: علی تاجرنیا گفت: 
متاسفانه روال سیاست ورزی در ایران با کشورهای 
دارای ســاختار دموکراتیــک تفــاوت دارد. در 
کشورهای پیشرفته احزاب فعالیت های سیاسی 
خــود را انجام می دهند و عمدتــا ائتلاف ها بعد از 
انتخابات انجام می شود. یعنی زمانی که وزن کشی ها 
انجام شــده و نوبت تشکیل دولت اســت. در این 
مرحله احــزاب ائتلاف کرده تا در فرآیند شــفاف 
دستیابی به قدرت سهم خود را به دست آورند. این 
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی همچنین 
گفت: »ناکارآمدی شورای هماهنگی و شورایعالی 
سیاســت گذاری اصلاح طلبان موجب شــده که 
انتقاداتی به فرآیند همکاری اصلاح طلبان با دیگر 
گروه های سیاسی وارد شود. مشکل این است که 
همه گروه ها و احزاب در فرایند ائتلاف مشــارکت 
می کنند بدون این که مباحث، سطح مطالبات بعد از 
انتخابات و میزان تعهد موتلفان شفاف باشد. همین 
عدم شــفافیت بعد از انتخابات رنجش هایی ایجاد 
می کند که اکنون در اظهارات آقای عارف پیرامون 
مسأله ائتلاف شاهد آن هستیم«. وی تأکید کرد که 
علی رغم وجود این زمینه ها و پیچیدگی ها موضوع 

ائتلاف یا عدم ائتلاف در انتخابات باید مورد اجماع 
اصلاح طلبان قرار گیرد و بعد مطرح شود.

هشدار درباره مصادره کردن دوران 
دفاع مقدس توسط جریانات سیاسی 

خبرآنلاین نوشت: عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس نسبت به عواقب محدود 
کردن دوران دفاع مقدس به یک تفکر سیاســی 
خاص هشــدار داد. علیرضا رحیمی از رزمندگان 
دوران دفاع مقدس و نماینــده تهران در مجلس 
شــورای اســلامی، با انتقاد از افراط و تفریط  ها در 
بررسی ابعاد و زوایای دوران دفاع مقدس، گفت: با 
وجود آن که تلاش های وسیعی در واکاوی و تحلیل 
زوایای مختلف جنگ تحمیلی صورت گرفته است 
اما نمی شود منکر این شد که در برخی زمینه ها نیاز 
به پرداختن بیشتر در حوزه سینما، ادبیات و... است. 
تحلیل وقایع دفاع مقدس و سوال هایی که بعضا در 
ذهن نسل جوان صورت می گیرد باید بیشتر مورد 
توجه مســئولان و فرماندهان جنگ قرار بگیرد و 
روشنگری بیشتری صورت گیرد. وی با بیان این که 
مصادره کردن سیاســی و جناحــی دفاع مقدس 
مذموم است، بیان کرد: این مسأله مهم ترین آسیب 
را به همبستگی و وحدت ملی می زند و شکنندگی 
قابل توجهی را در نســل جوان ایجاد می کند. به 
تعبیری این خیانت به منافع و امنیت ملی اســت. 

این کــه موفقیت های دفاع مقــدس را انحصارا به 
یک جناح یــا تفکرخاص محــدود کنیم، انتهای 
کج سلیقگی است. نماینده مردم تهران در مجلس 
ادامــه داد: برخلاف دوره جنگ اکنون در کشــور 
اختلاف دیدگاه و ســلیقه وجود دارد و این امری 
بدیهی است. سیاست هم از این اختلافات مستثنی 
نیست. اما مهم آن اســت که این اختلاف نظرها را 
آن جاهایی که اجماع وجود دارد تسری ندهیم و در 
مواردی که توافق ملی وجود دارد بهتر است دوجناح 
کوتاه بیایند چرا که همبستگی ملی دچار آسیب 

می شود.

مقیمی استاندار تهران شد
دولت| در جلسه دیروز هیأت دولت، با پیشنهاد 
وزارت کشور و موافقت هیأت وزیران، محمدحسین 
مقیمی به عنوان استاندار تهران انتخاب و معرفی 

شد.
او درحالی استاندار تهران شــده است که از 1۴ 
شــهریور 1۳95 به عنوان قائم مقام وزیر کشــور 
انتخاب شده بود و تا دیروز هم در همین سمت بود. 

همچنین در این جلسه مجید خدابخش به عنوان 
استاندار آذربایجان شرقی، قاسم سلیمانی  دشتکی 
به عنوان اســتاندار ایلام، هوشنگ بازوند به عنوان 
استاندار کرمانشاه و مصطفی ســالاری به عنوان 

استاندار گیلان تعیین شدند.

شهروند| ماه هاســت که سیاســیون، مقامات نظامی و برخی از 
نمایندگان مجلس در موضوع حصر، حــدود حصر و رفع احتمالی یا 
عدم رفــع آن اظهارنظر کرده اند؛ تا به این جای کار وضع روشــنی از 
این مســأله بروز داده نشده اســت. آخرین این اظهارنظرها معطوف 
به سخنان سرتیپ محمد اسماعیل کوثری، نماینده پیشین مجلس 
و جانشــین قرارگاه ثارالله سپاه پاسداران اســت که گفته »اگر اینها 
دادگاهی شوند، حکمشان بســیار شدید خواهد بود.« از سوی دیگر، 
اینگونه سخنان ســبب شــده تا برخی هر گونه پیش بینی در مورد 

مجازات محصوران را دخالت در کار قوه قضائیه تلقی کنند. 
سرتیپ پاســدار محمد اســماعیل کوثری، نماینده ادوار مجلس 
در گفت وگویی با »تســنیم« در مــورد حصر و شــرایطی که برای 
محصوران وجود دارد، می گوید: »اینها به  راحتی رفت وآمد می کنند، 
با نزدیکان و اقوام خود دیدار دارند، مسافرت می روند و زندگی عادی 
دارند. منتهی برای دیدار یا جلســه ای که امکان توطئه علیه امنیت 
مردم باشــد، محدودیت دارند و هر فعالیت ضــد امنیتی که ممکن 
است علیه مردم باشد، برای اینها محدود شده است و این محدودیت 
هم مصوبه شورایعالی امنیت ملی اســت. این  طور نیست که برخی 
فکر می کنند اینها در یک اتاق حصر مطلق خانگی هســتند، اصلا و 
ابدا این طور نیست. اگر اینها توطئه را 2۰ ماه طول نمی دادند، حصر 

نمی شدند.«
فرماندهی لشــکر 27 محمد رســول الله در دوران دفاع مقدس در 
پاسخ به این ســوال که برخی افراد می گویند شرایطی مهیاست که 
بتواند رفع حصر صورت گیرد، بیان کرد: »ما دوست نداریم کسی در 
حصر باشد اما آقای کروبی و مخصوصا آقای موسوی باید پاسخگوی 

خون های ریخته شــده در جریــان فتنه ۸۸ باشــند. اینها که مدام 
می گویند رفع حصــر بدانند که رفع حصر یعنــی دادگاه. من قاضی 
نیستم اما اگر اینها دادگاهی شــوند، حکمشان بسیار شدید خواهد 

بود.«
وی در این مورد که چرا شورایعالی امنیت ملی حصر را به محاکمه 
ترجیح داد، اظهار کرد: »نظام دوســت ندارد مسئولان پیشین خود 
را محاکمــه و تنبیه کند. حصر فرصتی بود و هســت که اینها ســر 
عقل بیایند.« کوثری در پاســخ به این پرسش که جریان ضدانقلاب 
مدعی است که امکان محاکمه سران فتنه و اجرای حکم دادگاه آنها 
وجود ندارد، گفت: »نظامی که آمریــکا را از منطقه بیرون و جریان 
تروریســتی داعش را در بیرون کشــور زمینگیر کرده است، چطور 
نمی تواند 2 نفر را محاکمه کند؟ از نجابت نظام سوءاســتفاده نکنند. 
اقتدار نظام بیشتر از این حرف هاست مهم این است که اینها سر عقل 

آمده و از موضع خود عقب نشینی کنند؛ توبه و عذرخواهی کنند.«
جانشــین قرارگاه ثارالله در پاسخ به این پرســش که شما از کجا 
می دانید که اینها سر موضع خود هســتند و عقب نشینی نکرده اند، 
معتقد اســت: »اگر به دنبال جبران بودند که مصاحبه و عذرخواهی 
می کردند.« وی در ادامه در مــورد این که آیا امکان این کار برای آنها 
وجود دارد و اگر وجود دارد با کدام رســانه و خبرنگار باید مصاحبه 
کنند، گفــت: »بلــه می توانند. اینها اگــر بخواهند حــرف بزنند و 
عذرخواهی کنند، برایشان نشست خبری برگزار می کنیم. اگر اینها 
واقعا قصد اذعان به  اشــتباه خود را داشته باشند، نظام مشکلی ندارد 
که صدای اینها را به گوش مردم برســاند. خب اگر عذرخواهی و توبه 
کنند، طبیعی است که ممکن است در مجازات اینها ملاحظه و قطعا 

وضعیت شان بهتر شود.«
سران فتنه حکمی کمتر از اعدام یا حبس ابد نمی گیرند

مشابه اظهارات سردار اســماعیل کوثری را در مورد حصر سردار 
حســین نجات، رئیس سازمان اطلاعات ســپاه نیز مطرح کرده بود؛ 
سردار نجات درباره رفع حصر و چگونگی وقوع آن گفته بود: »شرط 
نظام این بوده که اینها از ملت معذرت خواهی کنند، این در جلســه 
اخیر شورای امنیت ملی هم مطرح شده، اگر شورایعالی امنیت ملی 
تصمیم بگیرد که حصر را بردارد، این حق قوه قضائیه است که اینها را 
محاکمه کند.« وی در پیش بینی خود در رابطه با محاکمه محصوران 
گفته که »علی القاعده این نوع جرایم هــم اگر برود قوه قضائیه فرد 
محاکمه بشــود، من بعید می دانم حکمی کمتر از اعدام یا حبس ابد 

به این افراد بخورد.«
 به جای پیش بینی حکم اعدام، برای برگزاری دادگاه

 فشار بیاورید
از ســویی فرزند مهدی کروبــی از معترضان بــه انتخابات ۸۸ در 
گفت وگو با »ایســنا« در واکنش به پیشــنهاد نشست عذرخواهی از 
سوی سردار اســماعیل کوثری گفته اســت: »پدرم بر مواضع قبلی 
خود پایبند بــوده و به برگزاری دادگاه علنی تأکید دارد.« حســین 
کروبــی در ادامه اظهار کرد: »به جای برگزاری نشســت خبری باید 
حداقل خواسته پدرم یعنی برگزاری دادگاه علنی انجام شود؛ به جای 
پیش بینی حکم اعدام از سوی مقاماتی که مسئولیتی در امور قضائی 
ندارند، بهتر اســت به قوه قضائیه برای برگزاری دادگاه علنی فشــار 
آورده شــود.« کروبی در پایان مدعی شد: »من خبر دارم میرحسین 

موسوی نیز چنین موضع و خواسته ای دارد.«

واکنش ها به مسأله حصر همچنان ادامه دارد 

محصوراناگربخواهندعذرخواهیکنند،نشستخبریبرگزارمیکنیم


